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روح الله سهرابی در یک برنامه رادیویی:
 کیانوش عیاری با ویلای ساحلی

 به فجر می آید

همدلی| روح الله سهرابی با تشریح آخرین وضعیت برخی 
فیلم های مشکل دار مانند »کاناپه« از تکمیل فرم حضور در 
جشنواره از سوی عوامل فیلم تازه کیانوش عیاری خبر داد. 
به نقل از روابط عمومی اســتودیو هشت، روح الله سهرابی 
مدیــرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم ســازمان 
سینمایی در گفتگوی رادیویی با »استودیو هشت« رادیو 
نمایش درباره وضعیت اکران فیلم ها، فیلم های توقیفی و 
همچنین حضور فیلم ها در جشنواره فیلم فجر سخن گفت. 
او در ابتدا با اشــاره به وضعیت اکران فیلم های سینمایی 
عنوان کرد: به دلیل شــرایطی که در چند ماه اخیر حاکم 
بود تهیه کنندگان چندان تمایلی به اکران فیلم ها نداشتند 
ولی از حدود دو، سه هفته پیش وضعیت تغییر کرده است 
و وضعیت استقبال از فیلم ها هم به نظر می رسد که بهتر 
شده اســت. بنابراین تقاضا برای اکران فیلم ها هم خدا را 
شکر بیشتر شده است و امیدواریم این سیر صعودی باشد. 
سهرابی درباره جشنواره فیلم فجر و اینکه چه پیش بینی ای 
دارد، گفت: جشــنواره فجر جــدای از فضای کلی جامعه 
نیست اما تقاضاهایی برای جشنواره وجود دارد که منهای 
تعداد انگشت شماری که به هر دلیل از جمله مشکلات فنی 
حاکم بر فیلم اجازه ندهد آثار به جشنواره برسد، مجموع 
فیلم هایی که تولید شــده یا در دست تولید است، اعلام 
آمادگی کرده اند و می تواند به لحاظ زمان بندی به جشنواره 
برســد. اتفاقاً برعکس آنچه در فضــای مجازی گمانه زنی 
می شود، جشنواره ای که پیش رو داریم یک جشنواره متنوع 
و پربــار خواهد بود و حتی برخی از فیلم ها می تواند باعث 
غافلگیری مخاطب شود. او درباره وضعیت اکران در ماه اخیر 
تصریح کرد: شرایط اکران در چند ماه اخیر مورد رضایت ما 
نبود. ما چند ماه قبل تر رکوردهای مختلفی را در استقبال 
مخاطبان داشتیم به ویژه ماه های محرم و صفر که هر سال 
ایام کم مخاطب بود و امســال در آن مقطع هم فیلم های 
پرمخاطبی داشــتیم. در ادامه آن روند توقع ما این بود که 
سیر صعودی ادامه دار باشد که با این ماجراها کمی افت پیدا 
کرد و وضعیت به لحاظ اقتصادی برای سینما بغرنج شد. 
سهرابی ادامه داد: از چند هفته پیش چرخ سینما دوباره به 
حرکت درآمد و فیلم ها به تدریج به سمت اکران می آیند 
و تصور ما این است که جریان فیلم ها و استقبال عمومی 
تســری پیدا می کند و در ایام جشــنواره هم شور و حال 
همیشگی و اقبال عمومی را خواهیم دید. سهرابی گفت: 
در حال حاضر پیگیری ها و اقبال سینماگران برای حضور 
در جشنواره را می بینم.او اضافه کرد: چالش ها و مشکلاتی 
به وجود آمد، بعضاً پرونده های قضایی تشکیل شد. تعدادی 
از سینماگران که با هر منطقی که خودشان باید پاسخگو 
باشــند وارد مسایل سیاسی و امنیتی شدند و طبیعتاً در 
مسیر دیگری رسیدگی می شود اما همین هم باعث نشد 
که ما نسبت به سرنوشت دوستان بی تفاوت باشیم. سهرابی 
تصریح کرد: در این چند هفته کمیته حمایت قضایی که در 
سازمان سینمایی تشکیل دادیم، مرتب پیگیر پرونده های 
دوستان اســت و با مسئولان محترم قوه قضاییه در حال 
رایزنی بوده ایم تا مشکلات را به حداقل برسانیم و در جهت 
رونق بخشی به سینمای ایران حرکت کنیم. او اضافه کرد: 
همکاران بنده مرتب پیگیر بودند و از این حیث معتقدم که 
جشنواره فجر به واسطه پیگیری های شبانه روزی رییس 
سازمان سینمایی و دیگر همکاران بنده پررونق خواهد بود 
و بخش قابل توجهی از مشکلات سینماگران حل خواهد 
شد.سهرابی در ادامه درباره مشکلات برخی از فیلم ها مثل 
»برادران لیلا« برای اکران ســینمایی گفت: طبیعی است 
هیچ فیلمی برای توقیف ساخته نمی شود عوامل فیلم ها 
هم پیگیر حل و فصل موضوع هســتند ما هم تلاشمان 
را کرده ایم، مشکلاتی حاشیه ای گریبان فیلم ها را گرفته 
است. ما هم طبیعتاً پیگیر اکران این فیلم ها هم خواهیم 
بــود. خود صاحبان آثار هم در حل و فصل گره های بعضاً 
کوری که افتاده تاثیر دارند. او با بیان اینکه در یکی دو ماه 
اخیر عوامل خیلی از فیلم ها که شاید قبلاً تمایلی نداشتند 
حداکثر همکاری را داشــتند، اضافه کرد: خیلی از فیلم ها 
هم مثــل »ملاقات خصوصی«، »ابلق« و… مشــکلاتی 
داشــتند اما به اکران رسیدند و تمام هم و غم ما این بوده 
مشکلات را برطرف کنیم. درباره فیلم هایی که الان گرفتار 
هستند همین مسیر را می رویم. اما متغیرهای دیگری هم 
هستند که در تصمیم نهایی برای اکران یک فیلم موثرند 
و به ســمت حل و فصل آن موضوعات هم رفته ایم تا در 
آینده نزدیک به اکران برسند. سهرابی در بخش دیگر درباره 
کیانوش عیاری که فیلم »ویلای ساحلی« او برای حضور 
در جشنواره فیلم فجر ثبت نام کرده بود و همچنین فیلم 
»کاناپه« که هنوز تکلیف آن مشخص نیست، توضیح داد: 
تا جایی که بنده اطلاع دارم، می دانم که فرم جشــنواره را 
پر کرده اند. او در پایان عنوان کرد: درباره کاناپه، بحث این 
فیلم از جمله آثاری است که پوشش خانم های فیلم موضوع 
اصلی است و مربوط به این دوره هم نمی شود در دوره قبل 
تولید شد و اگر می توانست حل شود در دوره های قبل این 
اتفاق رخ می داد. ما هم طبیعتاً باید به این ســمت برویم 
که ببینیم چه راهکاری را می توان تعریف کرد. اگر بخواهم 
صریح و صادقانه صحبت کنم چشم انداز روشنی درباره این 
فیلم مثل فیلم های دیگر وجود ندارد. موضوع بحث پوشش 
خانم هاست و بحث قانون جمهوری اسلامی که صراحتاً در 
این باره ملاحظات دارد. او خاطرنشــان کرد: شاید باید با 
مراجع مختلفی رایزنی شود تا ببینیم امکان حل و فصل این 
فیلم چگونه است؟ یا حتی با ابزارهای کامیپوتری که شاید 
بشود فکری برای این فیلم کرد. که البته این بحثی است 

که نمی توان مشخص درباره آن صحبت کرد.

برای فیلم »باردو«
 داریوش خنجی نامزد جایزه 

انجمن فیلم برداران آمریکا شد

همدلی| داریوش خنجی فیلمبــردار فیلم »باردو« در 
لیست نامزدهای جوایز امسال انجمن فیلمبرداران آمریکا 
قرار گرفت. به نقل از ورایتی، انجمن فیلمبرداران آمریکا 
)ASC( نامزدهای خود را برای فیلم های بلند، مستند 
و نیز فیلمبرداری تلویزیونی معرفی کرده اســت.کلادیو 
میراندا فیلمبردار »تــاپ گان: ماوریک«، راجر دیکینز 
فیلمبــردار »امپراتوری نور« و منــدی واکر فیلمبردار 
»الویس« از دیگر چهره هایی هستند که در کنار داریوش 
خنجی برای فیلمبرداری »بادرو«، در فهرست نامزدهای 
امســال جوایز انجمن فیلمبــرداران آمریکا جای دارند. 
گریگ فریزر فیلمبردار فیلم »تل ماسه« سال پیش برنده 
جایزه فیلمبرداری فیلم بلند شد و بعد در اسکار هم این 
جایزه را از آن خود کرد. وی امســال برای فیلم »بتمن« 
دوباره نامزد شده است. مندی واکر فیلمبردار »الویس« 
سومین زنی است که تاکنون نامزدی این انجمن را کسب 
کرده است. وی اگر برنده شود اولین زن فیلمبردار تاریخ 
خواهد بود که این جایزه را دریافت می کند. پیش از وی 
ریچل موریسون برای »مادباند« و آری وگنر برای »قدرت 
ســگ« دیگر زنانی بودند که نامــزد دریافت این جایزه 
شــده بودند. خنجی برای فیلم »باردو« موفق به کسب 
جوایز قورباغه نقره ای و فیپرشی جشنواره بین المللی هنر 
فیلمبرداری کمرایمیج لهستان شده است و همان طور 
که پیشتر اعلام شد امسال جایزه ویژه بخش بین الملل 
جوایز انجمن فیلمبرداران آمریکا را نیز دریافت خواهد 
کرد. وی به تازگی فیلمبرداری فیلم جدید بونگ جون-

هو سازنده »انَگل« را برای فیلم جدیدش به نام »میکی 
۷« به پایان برده اســت.داریوش خنجی که فیلمبردار 
فیلم های تحسین شده ای چون »هفت« بود پیش از این 
فیلمبرداری فیلم »اوکجا« بونگ جون هو را نیز انجام داده 
بود. اما یانوش کامینسکی فیلمبردار »فابلمن ها«، راسل 
کارپنتر فیلمبردار »آواتار: راه آب«، فلوریان هافمایستر 
فیلمبــردار »تار« و لوک مونپلیه فیلمبردار »زنان حرف 
می زنند« از دیگر چهره های مطرح امســال بودند که از 
رسیدن به فهرست نامزدها بازماندند. پیش از این اعلام 
 ASC شده بود امسال وایولا دیویس جایزه هیات مدیره
را دریافت خواهد کرد. ســی و هفتمین جشــن سالانه 
جوایز انجمن فیلمبرداران آمریکا ۵ مارس برگزار می شود 

تا برندگان معرفی شوند و جوایز خود را دریافت کنند.

زمان بندی جدید برگزاری دوسالانه 
ملی نگارگری ایران اعلام شد

همدلی| گاه شــمار جدید برگزاری یازدهمین دوسالانه 
ملی نگارگری ایران از سوی دبیرخانه این رویداد هنری 
اعلام شــد. به نقل از ســتاد خبری یازدهمین دوسالانه 
ملی نگارگری ایران، طبق گاه شمار جدید، زمان انتخاب 
اولیه آثار ۱۹ دی، موعد اعلام نتایج اولیه ۲۴ دی، تاریخ 
دریافت اصل آثــار ۱۰ تا ۱۴ بهمن، زمان انتخاب نهایی 
آثار ۶ اســفند، هنگام آماده ســازی نمایشگاه، چیدمان 
و نصب آثار ۳۰ بهمن تا ۱۱ اســفند و زمان اعلام نتایج 
نهایی راه یافتگان به نمایشگاه ۹ اسفند ۱۴۰۱ خواهد بود.

همچنین موعد افتتاح نمایشگاه آثار منتخب این رویداد 
هنری، جمعه ۱۲ اســفند در فرهنگستان هنر، مؤسسه 
فرهنگی هنری صبا و آئین اختتامیه، جمعه ۲۵ فروردین 
۱۴۰۲ برگزار می شود.یازدهمین دوسالانه ملی نگارگری 
ایران به همت مرکز هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با همکاری انجمن نگارگری ایران، مؤسسه 
توسعه هنرهای تجسمی معاصر، دانشگاه ها و جامعه هنری 
به منظور توسعه و اعتلای جایگاه نگارگری در ایران معاصر، 
ایجاد زمینه ای مناســب برای رشد و شکوفایی نگارگری 
متناسب با حفظ و تداوم اصول بنیادین این هنر و حمایت 
از هنرمندان مستعد این عرصه، در رشته های نگارگری، 

گل و مرغ، تذهیب و طراحی نگارگری برگزار می شود.

تغییرات در »هفت ترانه«
 جشنواره موسیقایی »نوترانه«

 احیا می شود؟
همدلی| تهیه کننده برنامه »هفت ترانه« با اشــاره به 
تغییراتــی در این برنامه در ســری جدید، بیان کرد که 
معاونت امور اســتان ها به پخش آثار موسیقایی نواحی 
و برگزاری دوباره جشــنواره »نوترانه« علاقه مند است.

محمود محمودی؛ تهیه کننده برنامه موسیقایی »هفت 
ترانه« درباره تغییرات جدید این برنامه، بیان کرد: »هفت 
ترانــه« در حال حاضر هفته ای یک روز و فقط جمعه ها 
روی آنتن می رود و چند برنامه دیگر به پایان این فصل 
از برنامه باقی مانده اســت.او با اشاره به این برنامه که از 
شبکه »شــما« به شبکه نسیم منتقل شد، عنوان کرد: 
همچنان تمایلی وجود دارد که این برنامه کارکرد استانی 
خود را هم داشته باشد، آقای حسن عابدینی؛ معاون امور 
استان های صداوسیما هم پیشنهادی به مدیر شبکه نسیم 
داشته اســت برای مشارکت برنامه و اینکه همچنان به 
نوعی آثار موسیقایی استانی هم به تولید برسد.محمودی 
اضافه کرد: قرار است تفاهم هایی بین شبکه نسیم و امور 
استان های صداوسیما صورت بگیرد که باید به قرارداد و 
امضا برسد. این فصل از »هفت ترانه« تا بهمن ماه تمام 
می شود و کارها برای فصل جدید انجام می شود.او یادآور 
شد: آقای خوشرو مدیر شبکه نسیم هم اصرار دارد برند 
»هفت ترانه« حفظ شود با اینکه کنداکتور جا ندارد اما 
با پیشنهاد استان ها باز هم فضایی را برای این برنامه در 

کنداکتور در نظر گرفته اند.

همدلی| امیر دژاکام با گلایه از بلاتکلیفی نمایش 
»احمد شــمس یا قصه همین روزهــا« درباره 
وضعیت مدیریــت تئاتر و بی توجهی به نیازهای 

هنرمندان انتقاداتی را مطرح کرد.
این نویســنده و کارگردان تئاتر درباره وضعیت 
مدیریت فرهنگی و چالش های این روزهای تئاتر، 
گفت: مساله اصلی این است که از اساساً مدیران 
تئاتــری ما نمی دانند که با چــه پدیده ای طرف 
هستند. از کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشی 
که دکترای مدیریت رســانه و کارشناسی ارشد 
تئاتر دارد و اســتاد تئاتر است گرفته تا مدیران 
دیگری که شاید این رشته را نشناسند اما با عدالت 
که آشنایی دارند؛ به عنوان مثال هزینه تولید یک 
سریال معمولی ۱۵ قسمتی شبکه نمایش خانگی 
را در نظر بگیرید که رقمی بالغ بر ۲۰ تا ۴۰ میلیارد 
تومان است. این اتفاق در همین کشور و در همین 
شرایط نابه سامانی که تولیدات پلتفرم ها به حداقل 

رسیده است، می افتد.
او افزود: در همین شــرایط بچه هــای تئاتر الان 
سه سال است که مایحتاج ساده و معمول روزانه 
خودشان را به سختی تأمین می کنند و وقتی هم 
که با آن ها قرارداد بسته می شود انگار به یک بچه 
فقیر سرراهی نذری می دهند و کمک هزینه های 
اندکی به آنها تعلق می گیرد که شــرم آور است. 
چرا آنقدر بین هنرمندان تبعیض قائل می شوید. 
نوش جان بچه های سینما و تلویزیون که چنین 
دســتمزدهایی می گیرند، ولی چرا باید بچه های 
تئاتر به این ذلت و خفت بیفتند که برای گرفتن 
حقشــان مدام جلوی مدیران مختلف دست دراز 
کننــد در حالی کــه بازیگران و نویســندگان و 
کارگردانان و … بسیار خوبی هم هستند. بالاخره 
بایــد جایی جواب این ظلم داده شــود. مجموع 
دستمزدهای من برای ۱۲ نمایشی که در طول این 
سال ها در سالن اصلی تئاتر شهر اجرا کردم بسیار 
ناچیز است در حالی که دستمزدی که برای بازی 
در سینما و تلویزیون دریافت می کنم چند برابر 
فعالیت های تئاتری ام به عنوان نویسنده و کارگردان 
است.این مدرس تئاتر درباره موضع گیری هایی که 
این روزها در مقابل اجراهای تئاتر وجود دارد، نیز 
بیان کرد: از یــک طرف مدیریت تئاتر در جهت 
حذف تئاتر است و از طرف دیگر افرادی را داریم 
که نسبت به شرایط کنونی کشور معترض هستند 
و اعتقادشــان بر این است که تئاتر نباید در این 
وضعیت روی صحنه برود. با این حساب هر ۲ گروه 
در حال حذف تئاتر هستند. در حالی که در تاریخ 
خوانده ایم، در شرایطی که فرانسه در زمان جنگ 

جهانی دوم توسط دولت آلمان نازی اشغال شده 
بود، سالن های تئاتر این کشور فعال بودند چون 
تئاتر یعنی اعتراض، یعنی نقد و گفتگو. هرچند 
که در این چهل ســال برخی خودشان را کشتند 
تا بگویند تئاتر یعنی مجیزگویی، بله قربان گویی 
و پشت دست بوسیدن و تبلیغ کردن. در همین 
فرانسه ژان پل ســارتر یک نویسنده فراری بوده 
اســت اما آثارش روی صحنه اجرا می شود. پس 
معتقدم که تئاتر باید اجرا شــود و تئاتر معترض 
هم باشد مثل نمایش »پرده خانه« گلاب آدینه که 
این روزها روی صحنه است. خانم آدینه جنگید و 
ثابت کرد که تئاتر باید به فعالیت خود ادامه دهد.

کارگردان نمایش »مکبث« یادآور شد: نتیجه این 
شده که این روزها تنها تعدادی جوان علاقه مند 
و مشتاق، تئاتر کار می کنند، کارهایی نه چندان 
حرفه ای که از لحاظ زیبایی شناسی حرفی برای 
گفتن ندارند و می توان از آنها به عنوان مشق های 
دانشجویی نام برد که البته خوشحالم که دل آنها 
شاد است و کار می کنند اما هیچکدام از هنرمندان 
بزرگ و صاحب نام با اینکه بسیاری از آنها اعتقاد 
دارند باید تئاتر اجرا شود، حاضر نیستند نمایشی 
را روی صحنــه ببرند. چون از طــرف همکاران 
خودشان با موضع گیری های منفی مواجه می شوند 
و از نظر پرداخت کمک هزینه هم که با رقم های 
۱۰ میلیــون و ۲۰ میلیــون و ۳۰ میلیون طرف 
هستند. اصلاً کل سرانه بودجه تئاتر به اندازه نصف 
ساخت یک ســریال نمایش خانگی است.دژاکام 
درباره مشــخص نبودن وضعیت اجرای نمایش 
»احمد شــمس یا قصه همین روزها« نیز بیان 
کرد: سه سال است که برای اجرا در سالن اصلی 

تئاترشهر درخواست داده ام اما نتیجه ای ندارد در 
حالی که شاهد اجراهایی هستیم که معلوم نیست 
چطور به سالن اصلی راه یافتند. جواد طاهری مدیر 
تئاتر شهر به من، بهمن و اسفند امسال نوبت اجرا 
داده اســت و همه مراحلش را هم طی کرده ام اما 
هنوز شورای ارزشــیابی و نظارت جواب درستی 
برای تأیید متن نداده است. گفتند متن تصویب 
شده و تنها مواردی برای اصلاح دارد که البته هنوز 
هم موارد اصلاحی را به من نداده اند در حالی که 
نمایشنامه از پارسال به آنها ارائه شده است. معمولاً 
وقتی می گویند نمایشنامه نیاز به اصلاحات دارد 
منظورشان این است که از یک متن ۷۰ صفحه ای 
۴۰ صفحه اش با ممیزی روبرو شــده اســت.این 
نویســنده و کارگردان با گلایه از بلاتکلیف بودن 
وضعیت نمایشــش گفت: به مدیرکل هنرهای 
نمایشــی گفته ام حداقل یک فرد استخوان دار به 
من معرفی کند تا بتوانم درباره نمایشنامه ام با او 
وارد گفتگو شــوم. من در این نمایشنامه راجع به 
گرفتاری های مردم حرف زده ام، نه قانون اساسی 
را نقــد کرده ام و نه به کســی بی احترامی کردم 
بلکه شــفاف و روشن از مشــکلات حرف زده ام. 
۷-۸ ماه است که من را بلاتکلیف نگه داشته اند. 
نه می گویند که کار رد شــده است نه از تأیید آن 
اطلاعی به من می دهند. بگذارید فضا کمی بازتر 
شود و بتوانیم مشــکلاتی را که در جامعه وجود 
دارد مطرح کنیم.او تصریح کرد: مردم از بی عدالتی 
که در طول سال ها وجود داشته ناراحت هستند و 
افراد دیگری هم در کنار این اعتراض ها از فرصت 
سوءاســتفاده و کارهای دیگری می کنند. به هر 
حــال این فضا وجود دارد و برای اجرای تئاتر هم 

باید این مســائل را مد نظر داشت. من الان دارم 
با خبرگزاری مهر گفتگو می کنم نه با بی بی سی 
فارســی. پس بگذارید انتقــادم را همین جا و در 
یک رسانه داخلی مطرح کنم؛ منِ کارگردان تئاتر 
به شــدت از مدیرانم ناراضی ام. به شدت از عدم 
درک شان نسبت به گرفتاری های بچه های تئاتر 
ناراضی ام. از بالا تا پایین، هیچ کدامشان حتی یک 

قدم هم برای تئاتر برنداشتند.
کارگــردان »رؤیای خلیج فارس« تاکید کرد: تازه 
بعد از دریافت مجوز، با مشــکلات دیگری روبه رو 
خواهم بود. اصلاً من قرار است با چه پشتوانه مالی 
نمایشی ســهس اعته را اجرا کنم. این نمایش در 
حال تمرین است و عوامل و بازیگران آن انتخاب 
شده اند. تهیه کننده من هم شخصی است و حاضر 
اســت برای به ثمر رسیدن نمایش هزینه کند اما 
چه کسی تضمین می کند در بهمن و اسفند که 
به مــن زمان اجرا داده شــده، این نمایش بتواند 
حداقل هزینه تهیه کننده را برگرداند. چون بعید به 
نظر می رسد که تماشاگران در این روزها به سالن 
تئاتر بیایند.او افزود: من ۱۰ ســال است که دکور 
نمایش هایم را در خلازیر جمع می کنم. سوار وانت 
می شوم و از خلازیر دکور و آکسسوارم را می خرم 
برای اینکه می خواهم مستقل حرف بزنم و بودجه 
۲۰ میلیاردی سرمایه گذاران را نپذیرفته ام تا بتوانم 
شرافتم را حفظ کنم و حرف خودم را بزنم. از این 
رو زمانی که مردم دل خوش داشته باشند می توانم 
بدون کمک هزینه هم نمایشم را در هر جایی که 
باشد از ســالن تئاتر گرفته تا پارک و پشت بام و 
… اجرا کنم اما شــرایط باید عادی باشد و مردم 
به دیدن کارها بنشینند.دژاکام در پایان با انتقاد از 
پاسخگو نبودن مدیرکل هنرهای نمایشی نسبت به 
گلایه ها و انتقادات هنرمندان، به مهر گفت: وقتی 
با من که ۴۰ سال است در تئاتر مشغول فعالیت 
هستم و چندین مدیر و وزیر و معاون وزیر دیده ام 
این طور رفتار می شــود ببینید با سایر هنرمندان 
چطور برخورد می کنند. حتی شخص وزیر ارشاد 
وقتی قرار است درباره موضوعی اظهارنظر کند باید 
از یک آدم متخصص مشــاوره بگیرد. نتیجه این 
رفتارها و برخی موضع گیری های بدون مشــاوره 
تخصصی، تبدیل شده به بحران و مضیقه و تنگنایی 
که الان گریبان تئاتر را گرفته است. در نهایت و با 
همه مشــکلاتی که وجود دارد، من تئاترم را اجرا 
می کنم و به خاطر هیچ مدیری تئاترم را تعطیل 
نخواهم کرد. ۴۰ سال است که کنار مردمم بودم 
و حالا هم در کنارشــان هستم و هر جا که باشد 

نمایشم را به صحنه خواهم برد.

گلایه های امیر دژاکام؛ کارگردان و مدرس تئاتر: 

بگذارید فضا کمی بازتر شود

معتقد است دانش موسیقی صرفاً دانستن نکات تخصصی نیست بلکه 
آهنگســاز باید موسیقی اقوام، شــعر، ادبیات، تلفیق شعر و موسیقی، 
زبان شناسی و جامعه شناسی بداند.از نگاه او نمونه یک آهنگساز موفق در 
این حوزه، آهنگساز بزرگی همچون پرویز مشکاتیان است که علاوه بر 
تسلط خود بر موسیقی ایرانی، به همان میزان هم می توان او را یک ادیب 
دانست. در ادامه گفت وگو با میدیا فرج نژاد؛ آهنگساز و نوازنده تار درباره 
مخاطب شناسی موسیقی بی کلام و باکلام را می خوانید.او در پاسخ به 
این پرســش که چرا ترجیح مخاطبان موسیقی در ایران بر موسیقی 
باکلام است؟ می گوید: اساساً موسیقی باکلام موسیقی پرمخاطب تری 
اســت، دلیلش هم ساده اســت؛ چون کلام روشی است که بشر با آن 
ارتباط برقرار می کند. زمانی که کلام و کلمه به موسیقی اضافه می شود، 
موســیقی ارتباط ساده تری با مخاطب برقرار می کند و همین موجب 
می شود که بشر سریع تر موضوع را دریابد.او با بیان اینکه اعتماد هر گونه 
از موجودات به صدای خودشان بیشتر است، توضیح می دهد: مصداق 
این امر همانند زمانی است که وقتی می خواهیم با یک کودک صحبت 
کنیم، ناخودآگاه با لحن کودکانه با او حرف می زنیم. این امر درباره تمام 
حیوانات هم صدق می کند و به آواهای صوتی نوع خودشــان واکنش 
بهتری نشان می دهند. صدای بشر هم برای نوع خودش قابل اعتمادتر 
است و دوست دارد پیغامی که همنوعش به او می رساند را بفهمد.چرا 
برخی از آهنگسازانی که موسیقی بی کلام می سازند در ساخت موسیقی 
باکلام موفق نیستند؟ پاسخ می دهد: به دلیل اینکه آنچه در موسیقی 
باکلام اتفاق می افتد دارای بخشی است که فارغ از صرفا سواد موسیقایی 
اســت؛ یعنی آهنگساز باید سواد ادبی هم داشته باشد؛ به خصوص در 
کشور ما که تولید موسیقی دستگاهی و آواز ایرانی برای استفاده از غزل 
و شعر فارسی بود.آهنگسازانی داریم که پایه کار آنها بر ساخت موسیقی 
بی کلام اســت ولی در عین حال برای برگزاری کنسرت ترجیحشان 
بر حضور خوانندگان هم هســت. آیا درست است که هنرمند به جای 
همگام کردن مخاطب با خود، او با مخاطب همراه شــود؟ فرج نژاد در 
پاســخ به این پرسش چنین می گوید: خیر؛ بسیار کار اشتباهی است. 
آهنگسازان و نوازندگانی در حوزه موسیقی بی کلام فعالیت می کنند که 
وقتی کلام سازشان را به تنهایی می شنوید برای شما مقبول است. ولی 
زمانی که همین افراد به ســراغ کلمه می روند، به حدی برخورد آنها با 
کلام زشت است که با شنیدن موسیقی آنها دچار دل آشوبه می شوید.

پس چرا این افراد موسیقی باکلام کار می کنند؟ پاسخ می دهد: عمدتا 
این افراد به دلیل هدف های مالی که دارند، با چند خواننده مشــهوری 
که تعدادشــان هم محدود است کار می کنند. بدین صورت به واسطه 
نام و نشــان این خواننده ها کنسرت های بزرگی برگزار می کنند و پول 
بیشتری کسب می کنند. ولی مسئله اینجا است که گاهی وقت ها آثاری 
که با همین خواننده ها هم می سازند، شنیده نمی شود.او ادامه می دهد: 
هنر این نیســت که آهنگساز یک اثر فوق العاده خوب یا متوسط را در 
همکاری با یک خواننده مشهور بسازد تا شنیده شود. زمانی کار جذاب 
خواهد بود که آهنگساز اثری فوق العاده در همکاری با خواننده ای ناآشنا 
بسازد و اینگونه اثرش شنیده شود.آیا می توان گفت که یکی از دلایل 
اقبال مخاطبان به موسیقی باکلام به خاطر جنبه همذات پنداری است؟ 
می گوید: قطعا همینطور است. مخاطب موسیقی باکلام را گوش می دهد 

تا با آن همذات پنداری و پیامی از آن دریافت کند.او ادامه می دهد: البته 
بحث موسیقی تجاری که اساسا اندیشه ای پشت آن نیست، جدا است. 
موضوع موسیقی اندیشمند و هدف دار است که مخاطبِ آگاه تری دارد. 
البته که اساسا مخاطب موسیقی دستگاهی ایرانی، مخاطبی است که 
حداقل علاقه مندی را به هویت خود را دارد؛ زیرا با یک بررســی ساده 
معلوم می شود که مخاطب آواز ایرانی فردی است که با ادبیات کلاسیک 
ایران آشنا است و آن را زبان مرجع می داند.فرج نژاد تصریح می کند: این 
افراد نسبت به کسانی که موسیقی مصرفی گوش می دهند، تفاوت های 
کلی دارند و در موسیقی به دنبال درک پیام آن هستند؛ حال آن پیام 
می تواند یکی از احساسات بشری، اعتراض به یک پدیده، شادمانی از یک 
پدیده و یا هر احســاس و پیام دیگری باشد.او می گوید که »باتوجه به 
ویژگی های مخاطبِ این حوزه، ورود کردن به آن کار هر کسی نیست« 
و تصریح می کند: نمونه یک آهنگســازِ موفق در این حوزه، آهنگساز 
بزرگی همچون استاد پرویز مشکاتیان است که علاوه بر تسلط خود بر 
موسیقی ایرانی، به همان میزان هم می توان ایشان را یک ادیب دانست؛ 
چراکه ادبیات را می شناسند، تلفیق شعر و موسیقی ایشان درست است 
و آگاهی دارند.این آهنگساز معتقد است که در سال حتی سه تصنیف 
خوب که قابل شنیدن باشد ساخته نمی شود؛ زیرا نمی توانند خلق کنند، 
دچار کم سوادی هستند و با ادبیات عجین نیستند و تا حدی که اگر 
از آن ها بخواهید سه صفحه از کلیله و دمنه یا تاریخ بیهقی را بخوانند، 
نمی توانند. همین امر موجب می شود که تلفیق نادرست شعر و موسیقی 
داشته باشند، به گونه ای که معنی شعر هم عوض می شود. درحقیقت 
چشمه ملودی پردازی و تلفیق شعر و موسیقی سال هاست که سوسو 

می زند و به سختی زنده مانده است.
از او ســوال می کنیم که آیا ممنوعیت موسیقی در دوره های مختلف 
تاریخی اثری بر قوت گرفتن موســیقی باکلام داشــته است؟ پاسخ 
می دهد: موافق نیستم که ممنوعیت موسیقی در برهه های مختلف باعث 
این شده باشد که شعر رسانه اول این کشور شود. البته درست است که 
در دوره هایی تمام هنرها از جمله موسیقی، وجه مذهبی پررنگ تری به 
خود گرفته اند، ولی مسئله اینجاست که موسیقی با ترکیب شدن با شعر 

مذهبی این جنبه را پیدا کرده است.
این هنرمند بیان می کند: این امر در غرب هم جریان داشته است و طی 
دوره ای، قطعات موســیقی  اکثرا فرم عبودی پیدا کردند و آهنگسازان 
حتی در موســیقی کلاســیک عمدتا آثاری را بر اساس ذهنیت خود 
از وقایع مذهبی و دینی که در انجیل گفته شــده، ساخته اند.او ادامه 
داد: موســیقی دستگاهی مبتنی بر ردیف آوازی کاملا متأثر از شعر و 
ادبیات فارسی است؛ یعنی آنچه امروز از آن به عنوان موسیقی ایرانی یاد 
می کنیم، نه آنچه که لزوما در زمان فارابی از آن به عنوان موسیقی یاد 
می شده است.در ادامه به فرج نژاد می گوییم که در گذشته اگر آلبومی 
در حوزه موسیقی ایرانی ساخته می شد، چند قطعه بی کلام هم در بین 
کار بود ولی امروزه این ساختار کمتر در بین آثار موسیقی دیده می شود. 
علت چیست و خود این امر چقدر در سلیقه امروزی مخاطب نسبت به 
موسیقی باکلام و بی کلام، دخیل است؟پاسخ می دهد: امروزه، هزاران 
ساعت تکنوازی و قطعه بی کلام به صورت رسمی و غیررسمی منتشر 
می شود، ولی به دلیل پایین بودن کیفیت و فقر دانش موسیقی، مردم 

آنها را در حافظه شــنیداری خود نگه نمی دارند. دانش موسیقی صرفا 
دانستن نکات تخصصی نیست بلکه وقتی هنرمندی وارد حوزه موسیقی 
ایرانی می شود، یعنی باید موسیقی اقوام بداند، شعر بداند، ادبیات، تلفیق 

شعر و موسیقی، زبان شناسی و جامعه شناسی بداند.
او ادامه می دهد: عده زیادی از آهنگســازان ما این توانایی   را ندارند؛ در 
نتیجه آثاری که به عنوان قطعات بی کلام ســاخته می شود، غالبا فاقد 
اصول زیبایی شناسی اســت. اگر مخاطب اثری بی کلام از استاد پرویز 
مشــکاتیان یا لطفی را به خاطر می سپارد، به این دلیل است که خط 

ملودی دارند و خط ملودی را می توان به خاطر سپرد.
در بخــش دیگری از این گفت وگو به پروژه »تار و تاریخ« این هنرمند 
پرداختیم که مدتی اســت ویدیوهای آن منتشر می شود. این هنرمند 
درباره ایده اولیه این پروژه توضیح می دهد: جناب آقای سیف الله شکری 
قبل تر پروژه ای پژوهشی را به نام »صدای تاریخ« آغاز کرده بود که در 
بناهای تاریخی کشور از جمله تخت جمشید، پاسارگاد و ... آثار موسیقی 
کهن را مقابل دوربین ثبت و ضبط می کرد و با حمایت معنوی یونسکو 
و سازمان موزه های جهانی این پروژه را پیش برد. از آنجایی که ایشان 
از های و هوی به دور بودند، کارشــان نسبت به پروژه هایی که از روی 
دست ایشان مشق شده بود کمتر دیده شد. بعد از این ماجرا همکاران 
دیگرم هم این کار را آغاز کردند ولی مسئله اینجا بود که این پروژه ها، 
دارای ضعف هایی بود که در پروژه خودم سعی کردم روایت خودم را از 

این مقوله ارائه دهم.
او درباره علت محوریت این پروژه بر موسیقی باکلام می گوید: برای اینکه 
بتوانم پیام منطقه و جغرافیایی را که در آن به ضبط موسیقی می پردازیم 
را به درستی منتقل کنم، موسیقی باکلام را انتخاب کردم که هم دردسر 
آهنگسازی داشته باشد، هم دردسر خواننده و هم انتخاب شعر.او درباره 
انتخاب خوانندگان این پروژه توضیح می دهد: سه سال پیش طی پروژه 
آواز صدا نزدیک به ۷۰۰ تا ۸۰۰ نفر، صوت هایی از آواز خود برایم ارسال 
کردند که اکنون در این پــروژه از خواننده های خوب آن پروژه کمک 

گرفته شده است.
این نوازنده همچنین می گوید: این آثار در استودیو ضبط می شود؛ زیرا 
پس از چند بار ضبط در فضای باز صدای کار به درستی ضبط نشده بود، 
پس از آنجایی که دوست نداشتم کار صدای بدی داشته باشد و صرفا 
برای اینکه بگویم کاری را انجام داده ام، همان ویدیوها را منتشر کنم، 
ضبط آثار را به استودیو منتقل کردم. این آثار در قالب صوتی و تصویری 

هم قابل استفاده خواهند بود و تنها برای اینستاگرام نیستند.
او درباره آینده این پروژه بیان کرد: قصد دارم بخش مرتبط با موسیقی 
ایران و کشــورمان را به اتمام برسانم و بتوانم کم کم پروژه را از کشور 

خارج کنم.

میدیا فرج نژاد؛ نوازنده تار و آهنگساز موسیقی ایرانی:

درسالحتیسهتصنیفقابلشنیدنهمساختهنمیشود

رویداددریچه


